

Dear friends and colleagues,

consultation-liaison psychiatry is one of the most interesting fields in psychiatry, a hot spot at the interface of psychological and somatic medicine. To be efficient and successful, the CL-psychiatrist has to be knowledgeable and skillful in operating as an outpost of psychiatry in medical-surgical departments with quite different cultures of medicine than those in psychiatric wards or clinics. He or she has to be prepared to manage difficult team situations, mediating between staff and patients with somato-psychiatric comorbidity, learn to connect quickly to difficult medically ill patients under time constraints, and above all know how to formulate organic differential diagnoses for »abnormal behavior« that has been deemed by medical staff prematurely to be »psychiatric«.

Our course aims at developing these skills for beginners in CL-psychiatry, as well as providing the possibility to discuss and deepen the experience for seasoned ones. Hence, we have put together a program touching upon different areas relevant to our field, such as somatization, drug interactions, psychotherapeutic skills for difficult patients in the general hospital, and many others. Internationally renowned experts from Germany, Italy and Switzerland will be part of the course faculty. In addition, you will have sufficient time to enjoy the city of Berlin, at present one of the most exciting places in Europe. Also you're invited to show own lectures on a poster for the posterwalk.

This course takes place under the patronage of the European Psychiatric Association (EPA). We have applied for EACCME accreditation. We hope to see you in Berlin in October 2018!

Prof. Dr. Albert Diefenbacher MBA
Head of Department
Psychiatry, Psychotherapy and Psychosomatics

Diakonie

Veranstaltungsort/ Meeting Venue

Evangelisches Krankenhaus Königin Elisabeth Herzberge
Herzbergstraße 79
10365 Berlin-Lichtenberg
www.keh-berlin.de

Der Kurs findet im Hauptgebäude (Haus 22) des Krankenhauses statt. Es befindet sich im Bezirk Berlin-Lichtenberg und ist mit den öffentlichen Verkehrsmitteln (Tram 37 oder M8) sowie mit dem Auto erreichbar.

The course will take place in the main administration building (House 22) of the KEH Hospital, located in the district of Lichtenberg in the eastern part of Berlin, easily accessible by public transportation (via tram 37 or M8) or car (parking available)



Die Gesellschafter des Evangelischen Krankenhauses Königin Elisabeth Herzberge gGmbH



Evangelisches Krankenhaus
Königin Elisabeth Herzberge
gGmbH



Akademisches Lehrkrankenhaus der Charité

An EPA CL-Psychiatry
Section event



Die Zertifizierung
für EACCME
Fortbildungspunkte
ist beantragt.

Applied for
EACCME-points.

4. 10. – 6. 10. 2018 Berliner KL-Kurs/ Berlin CL-Course

Konsiliar- und Liaison-Psychiatrie und Psychosomatik/ Consultation-Liaison-Psychiatry and Psychosomatics

An drei Tagen finden parallele Veranstaltungen
in deutscher und englischer Sprache statt.
Three days of parallel sessions
in English and German language.

Wissenschaftliche Leitung/Chair:
Albert Diefenbacher (Berlin)

Liebe Kolleginnen und Kollegen

die Kurse unserer Arbeitsgruppe treffen seit Jahren auf eine erfreulich positive Resonanz. Nicht zuletzt hat die Einführung des DGPPN-Zertifikats »Psychiatrie, Psychotherapie und Psychosomatik im Konsiliar- und Liaisondienst« die Nachfrage nach Fortbildungsangeboten auf unserem Gebiet weiter steigen lassen.

In diesem Jahr wird der »Berliner KL-Kurs: Konsiliar- und Liaison-Psychiatrie und Psychosomatik« in einem veränderten Format an den Start gehen. Es wird einen deutschsprachigen Kurs und parallel einen englischsprachigen Kurs geben. Zwischen den Kursen können Sie vor Ort frei wählen. Zudem laden wir Sie ein, eigene Beiträge in Posterform einzubringen.

Durch die Zusammenstellung des Programms als Mischung aus konzentrierten Schwerpunktreferaten, interaktiven Modulen, Kleingruppenarbeit und offenen Diskussionen richtet sich dieser Kurs an Einsteiger und erfahrene Kollegen, die ihr konsiliarisches Wissen erweitern möchten und den fachlichen Austausch auch auf internationaler Ebene suchen.

Im Namen meiner Kollegen freue ich mich, Sie in Berlin begrüßen zu dürfen.

Prof. Dr. Albert Diefenbacher MBA
FA für Psychiatrie und Psychotherapie,
FA für Neurologie und Psychiatrie,
FA für Psychosomatische Medizin und Psychotherapie, Geriatrie

| Programm/Program

Donnerstag, 4. Oktober/Thursday Oct 4th

14 Uhr/2 p.m. Begrüßung/Welcome

Beginn 14.15 Uhr / Begin 2.15 p.m.

German-Track	English-Track
Postoperatives Delir & COPD Welchen Beitrag kann der Konsiliarpsychiater leisten?	What a CL-psychiatrist should know about interactions between psychotropic and »somatic« drugs
Albert Diefenbacher (D)	Bernd Schmidt (D)

► 16.30 Uhr Kaffeepause / 4.30 p.m. Coffee Break

16.45 Uhr / 4.45 a.m.

German-Track	English-Track
Psychiatrie in der Palliativmedizin	How to survive as a psychiatrist on somatic wards Interactive Group
Maike Wolf (D)	Silvia Ferrari (I) Albert Diefenbacher (D)

18.30 – 19 Uhr / 6.30 – 7 p.m. Get Together



Freitag, 5. Oktober/Friday Oct 5th

Beginn 9 Uhr / Begin 9 a.m.

German-Track	English-Track
Konsiliarpsychiatrie während Schwangerschaft und Stillzeit	What should consultants in psychiatry know about neurological sleep medicine
Marie Bendix (SE)	Pascal Grosse (D)

► 11 Uhr Kaffeepause / 11 a.m. Coffee Break

11.15 Uhr / 11.15 a.m.

German-Track	English-Track
Was sollten Konsilpsychiater/-innen über neurologische Schlafmedizin wissen?	CL and Perinatal Mental Health
Pascal Grosse (D)	Marie Bendix (SE)

► 13.15 Uhr Mittagspause / 1.15 p.m. Lunch

13.45 Uhr / 1.45 p.m.

Posterwalk	Posterwalk
------------	------------

14.15 Uhr / 2.15 p.m.

German-Track	English-Track
»Körperliche Belastungsstörung« vs. »Somatisierung« Brauchen wir ICD 11?	Managing suicidal risk in CL-settings
Ronald Burian (D)	Silvia Ferrari (I)

Ende gegen 16.15 Uhr / End 4.15 p.m.

19 Uhr / 7 p.m. Gemeinsames Essen / Event-Dinner

Samstag, 6. Oktober/Saturday Oct 6th

Beginn 9 Uhr / Begin 9 a.m.

German-Track	English-Track
Suchtpatienten im Allgemeinkrankenhaus	Introduction to Acceptance- and Commitment Therapy (ACT)
Thomas Wagner (D)	Mareike Pleger & Inga Pontow (D)

► 11 Uhr Kaffeepause / 11 a.m. Coffee Break

11.15 Uhr / 11.15 a.m.

German-Track	English-Track
»Schwierige Patienten« im CL-Dienst Interactive Group	Alcohol and Drug Addiction in CL: The First Steps
Thomas Wagner (D)	N.N.

Ende gegen 13.30 Uhr / End 1.30 p.m.

Affiliations:

Dr. med. Ronald Burian, Prof. Dr. med. Albert Diefenbacher MBA, M.Sc. Psych. Mareike Pleger, M.Sc. Psych. Inga-Marlen Pontow, Bernd Schmidt, Dr. med. Maike Wolf
Evangelisches Krankenhaus Königin Elisabeth Herzberge

PD Dr. med. Pascal Grosse, *Abteilung Neurologische Schlafmedizin, Charité – Universitätsmedizin, Berlin*

Thomas Wagner, *Klinikum Kassel GmbH*

Dr. med. Marie Bendix, *Oberärztin/Fachärztin für Psychiatrie Einheit für Konsiliarpsychiatrie Psychiatrie Südwest/Karolinska Universitätskrankenhaus Stockholm*

Prof. Dr. Silvia Ferrari, *Ricercatore Universitario in Psichiatria Università degli Studi di Modena & Reggio Emilia Clinica Psichiatrica, Policlinico di Modena*

Anmeldung/Registration

Organisation und Auskunft

Inga Pontow
Telefon: 030 54 72 43 87
Telefax: 030 5472 299224
i.pontow@keh-berlin.de

Unterbringung und Anreise

Bei Anmeldung erhalten Sie auf Anfrage gern weiterführende Hinweise zu Anreise und günstigen Hotels in der Umgebung. Reise- und Übernachtungskosten werden nicht übernommen.

Anmeldung und Kosten

Bis zum 15. September 2018 nehmen wir ihre Anmeldung bevorzugt per E-Mail: i.pontow@keh-berlin.de entgegen.

For more Information please contact

Inga Pontow
Phone: 0049-30-5472 4387
Fax: 0049-30-5472 299224
i.pontow@keh-berlin.de

Accommodation and Arrival

After registration you receive further information to hotels nearby the hospital. Travel- and accommodation expenses will not be reimbursed.

Registration and fees

Please register via the registration formulary – preferably by e-mail: i.pontow@keh-berlin.de – before September 15th 2018. Please note that any additional occurring banking fees will be added to the balance of the course fee.



	Regular Price	Psychiatry-Trainee	Participants from Eastern Europe (e.g. Baltic-States; Russia; Ukraine; Poland; Czech Republic)
Registration fee	390,00 €	270,00 €	200,00 €
Early Bird Ticket bis/until 15.7.2018	340,00 €	250,00 €	170,00 €

Der Betrag ist **spätestens 14 Tage nach Erhalt der Anmeldebestätigung** per Überweisung zu entrichten.

Bitte beachten Sie, dass die Teilnahme nur nach Eingang des Überweisungsbetrags möglich ist. Eine Abmeldung muss rechtzeitig schriftlich erfolgen. Nach dem 15. September 2018 ist keine Kostenrückerstattung mehr möglich. Please transfer the expenses 14 days after registration to the submitted bank account. No refunds after Sep. 15th 2018.